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V E Z IL O  je  glasilo delovnih ljudi Beti 
in Kom eta. U re ja  ga uredniški odbor: 
M atjaž Rus, glavni urednik, Vida M atko- 
vič-Segina, odgovorna urednica, Jožica 
Cigič, Nikola Kezele, K arolina Končar, 
M ijo M aršič, Ju re  M atekovič, Branko 
M atkovič, Jože M uc, Vinko Pavlinac, 
T one Om erzel in M arjetka Žele.

V E Z IL O  izhaja v nakladi 2500 izvo
dov, in sicer enkrat na mesec. G rafična 
priprava in tisk: T ISK A R N A  Novo 
m esto. Naslov izdajatelja: B E T I, T ovar
niška 2, 68330 M etlika. V E Z IL O  je  po 
m nenju  republiškega kom iteja za inform i
ranje  SRS oproščeno tem eljnega davka 
na prom et proizvodov.

^DANES ^  
>R£BEfi1TE:

fcpBISTNO ZAPOSLITI ZAPOSLENE

SE LAHKO IZOBRAŽUJE

Stran t r
KAJ SKRIVNOSTNEGA SE DOGAJA NA VINOMERU?

Stran 8:
POZOR, UKRADENO!

Stran 10:
Z OBISKA V MAKEDONIJI

Stran 11:
BETKOV NABIRALNIK: KDO MUČI CVETJE?

Stran 12:
VSI MOJI ŠEFI

Če poenostavim odgovor na prvo vprašanje, lahko 
rečem, da je stara celina spoznala, da lahko le združena 
uspešno kljubuje razvitim in razvojno agresivnim silam 
(zlasti Z D A  in Japonska). Pri tem je najpomembnejše da 
ob upoštevanju različnosti posameznih članic poenotijo 
vse tisto, kar je za racionalno gospodarstvo potrebno in 
možno. Pri tem se navadno govori o enotnih standardih.

Ravno pri standarizaciji gre za nekaj več kot si 
navadno razlagamo. Torej poleg poenotenih kriterijev 
določanja kvalitete posameznih proizvodov in storitev, 
ki se pojavljajo na trgu, gre tu za standarizacijo vseh 
informacijskih in komunikacijskih sistemov. Še bolj 
pomembno je tu še »standarizacija« nacionalnih stro
škov, saj se bodo dogovorili, koliko odstotkov nacional
nega dohodka naj gre za armado, za državno diploma
cijo itd. S tem izenačujejo temelje gospodarskega sistema 
in tudi temelje enotnosti na tržišču. Druga izredno velika 
prednost je v vsesplošni racionalizaciji delovanja držav
nih in drugih upravnih inštitucij (govorijo o tisočih zapo
slenih na obmejnih prehodih, carinikih itd., ki jih bodo 
zaposlili na narodno gospodarsko bolj produktivnih  
mestih). Vse to bo neposredno prispevalo k  še večji kon
kurenčnosti na svobodnem svetovnem trgu, kjer je že 
danes skoraj edini kriterij kvaliteta in cena.

In še odgovor na drugo vprašanji’, kje je položaj Jugo
slavije? Najprej moramo ugotoviti, da ima po  novem  
združena Evropa velik interes do Jugoslavije, zlasti na 
tistih področjih, kjer ima Jugoslavija komparativne pred
nosti. To so, po njihovem, zlasti turizem in tranzit. Torej 
ostane problem našega približevanja združeni Evropi 
skoraj izključno na nas samih. Kako se približati Evro
pi!

NAMESTO UVODNIKA: 
Evropa ’92: 

strah ali upanje?
Posebno v zadnjem letu ali dveh smo takorekoč 

nenehno deležni najrazličnejših sporočil, informacij, 
komentarjev, tako da verjetno ni nobenega med nami, ki 
si ne bi tako ali drugače ustvaril lasten odnos oz. pogled 
na temo EVRO PA 92.

Ko govorimo o E V R O P I 92, mislimo na pospešene 
integracijske procese, s katerimi se večina (ne pa vse) 
zahodnoevropskih držav povezuje v trdnejšo gospodar
sko skupnost, ki pa ima tudi določene politične elemente 
povezanosti (evropski parlament, razne medvladne 
komisije ipd.).

Za nas, Jugoslovane, se postavlja ob tem dvoje vpra
šanj: kakšna bo Evropa po  letu 92 in kako bo to vplivalo 
na Jugoslavijo, njen razvoj in kaj lahko od Evrope priča
kuje.

Evropa se namreč ne bo prilagajala nam niti našim 
»balkanskim« inovacijam, pač pa bomo morali mi spre
jeti njihove kriterije in njihove standarde in na teh stan
dardih graditi vse več povezav. Pri tem ni pomembno  
koliko sklepov in deklaracij bomo sprejeli o povezovanju 
z »Evropo« in koliko sej državnih in političnih organov 
bomo posvetili tej temi, pač pa je najpomembnejše, kako 
se bodo posamezni gospodarski subjekti (podjetja) sami 
prilagodili tem enotnim standardom. Če poenostavim na 
našem primeru v Beti: ob predpostavki, da imamo na 
naše delo in naše proizvode enake davke kot v zahodni 
Evropi, če carinski predpisi ne bodo ščitili naših mono
polistov, če bodo skupni stroški zlasti za energijo enaki 
kot v zah. Evropi oz. svetovnem trgu, je potrebno le 
delati z  enako produktivnostjo kot v Evropi in imamo 
vse pogoje, da bi imeli tudi enake zahodnoevropske 
plače in s tem zah. evropski standard. Malo poenostav
ljeno, pa vendar uresničljivo.

Torej Evropa 92 naj ne bo S T R A H  pač pa UPANJE.

Jože Matekovič



NAŠA ANKETA

Kako koristno 
zaposliti 
zaposlene?

V prejšnji številki Vezila 
smo v posebni prilogi objavili j 
zapis Toneta Omerzela o ; 
tem, kako moramo v naši 
delovni organizaciji koristno j 
zaposliti zaposlene delavce. 
Če namreč hočemo začeti s ; 
tržnim gospodarstvom, ki ga ! 
imajo nekateri že sedaj polna 
usta, se moramo zavedati, da j  

bodo morali biti delavci 
polno zaposleni, torej delati 
vseh 8 ur. To je na nedavnem j 
seminarju v Semiču poudaril 
tudi prof. Vilijem Nemec, j  

svetovalec za upravljanje pri 
Zavodu za organizacijo i 
poslovanja iz Ljubljane, j  

Toda na kakšen način zapo
sliti tiste, ki očitno sami 
nimajo dovolj delovne zave
sti, ki se izmikajo delu, kjer | 
se le da, ki torej razmišljajo 
le o tem, kako s čim manj de
la čim več zaslužiti? To je j 
zdaj vprašanje, na katerega 
pa si bodo morali takšni lju
dje odgovoriti vsaj takrat, ko ; 
bo začelo veljati načelo »kak- ' 
šno delo, takšno plačilo,« če j  

ne že prej. In kaj o projektu j  

»kako koristno zaposliti 
zaposlene« menijo zlati tisti, j  

ki bodo morali poročati o 
koristnih zaposlitvah zaposle
nih in ukinjanju nekoristnih 
poslov?

Anton Matjašič, vodja 
energetike v Kodranki in vol
ni: »Takšen dober program 
je edina rešitev, da se zaposli 
zaposlene. Če bi sam neko- j  

mu, ki se izmika delu rekel, 
naj dela, bi se mu zameril, j  

Lahko bi me počakal za i  

vogalom, pa lop s kolom po 
glavi. Zato sem raje tiho, j  

čeprav vem, da je to lažna | 
solidarnost. Sem pa pred- I 
vsem za to, da se izkoristi 
človekove umske in fizične 
sposobnosti v dobrobit dru
žbe. Menim, da bi morali 
presežke delovne sile zapo

sliti drugje. Če bi naredili 
seznam presežkov delavcev, I 
bi bila revolucija. Nehote pa 
se postavlja tudi vprašanje, 
kako so načrtovali v tovarni 
kadrovsko politiko, da so 
sedaj presežki delovne sile?«

Zvone Hutar, vodja 
vzdrževanja v tovarni v 
Črnomlju: »Vodja je odgo
voren za organizacijo dela, to 
je razumljivo. Pri našem delu 
je pač tako, da je  včasih dela 
veliko, drugič manj. Za 
tovarno je sicer boljše, če 
imajo vzdrževalci manj dela, 
takrat pa moramo razmišljati 
tudi o inovacijah. Inovacij
skih predlogov je bilo že 
doslej nekaj, zavedam pa se, 
da jih bo potrebno dati v pri
hodnje še več. Žalostno je le 
to, da porabimo veliko časa, 
ko iščemo usluge za določena 
popravila okrog in moramo 
hiteti od delavnice do delav
nice, malodane po vsej Beli 
krajini, tako da nam časa za 
razmišljanje o inovacijah pri
manjkuje. Sicer pa osebno 
nisem imel nikoli težav z 
delavci, saj ne odklanjajo 
dela. Tisti, ki je prost, 
poprime za delo, čeprav ni v 
njegovem opisu del in nalog. 
Samo da proizvodnja čim 
prej steče naprej.«

Darinka Majdič, vodja 
proizvodnje v črnomaljski 
tovarni: »Delavke v proiz
vodnji so zelo obremenjene. 
Ob stroju nobena ne lenari, 
ampak se vse zelo trudijo, da 
dosežejo in presežejo normo. 
Draginja jih prisiljuje v gara
nje, da lahko toliko zaslužijo, 
da sploh preživijo. Režijski 
delavci pa bomo že gledali, 
da bomo poleg obveznega 
dela naredili zraven še kaj

drugega, da bo proizvodnja 
čim bolj tekoča in brez zasto
jev.«

Drago Prevalšek, vodja 
barvarne v Kodranki in volni:
»Tam, kjer so delovni 
postopki odvisni od znanja, 
iznajdljivosti, je večja mož
nost narediti še korak naprej, 
tam , k jer so dejstva dana 
sama po sebi, pa težko. V 
Beti je največji problem 
kadrovska politika, ki mora 
biti dolgoročna, načrtovana, 
ne pa priložnostna. Marsikje 
niso pravi ljudje na pravih 
mestih. Včasih je bilo tako, 
da so pač sprejemali tiste, ki 
so dali prošnjo za sprejem na 
delovno mesto, torej tiste, ki 
so bili na razpolago, ker osta
lih, ustreznih, očitno ni bilo.

S pravilno organizacijo bi 
bilo potrebno tako organizi
rati delo, da bi bilo čim manj 
režije, delo pa čim bolj stro
kovno. Sedaj je namreč pre
več neproduktivne režije, ki 
vodi le statistiko.«

Anica Pezdirc, vodja de- 
vizno-kreditnega poslovanja:
»Veliko del je, ki so nekoris
tna. Moti me, da so ljudje, ki 
opravljajo nepomembna 
dela, dobro plačani, tisti pa, 
ki naredijo veliko več za 
tovarno, prejm ejo znatno 
manjše prejem ke. Upam, da 
se bomo kmalu znebili teh 
nepotrebnih del, ki so m ar
sikdaj tudi zato, ker imamo 
tozde. Če slednjih ne bi bilo, 
tudi teh del ne bi bilo. Sicer 
pa dvomim v uspeh projekta 
»kako koristno zaposliti

zaposlene«, ker se navadno 
le veliko govori, a na koncu 
bolj malo naredi.«

Marija Žugelj, referentka 
uvoza I (ki je pobegnila pred 
fotografskim aparatom): »Ti
sti, ki misli, da so ljudje v 
tovarni premalo zaposleni, 
jih naj dodatno zaposli. Saj 
ni niti enega v delovni orga
nizaciji, razen generalnega 
direktorja, ki ne bi imel nad 
seboj predpostavljenega. Jaz 
imam dela vrh glave, še 
popoldne se moram ukvarjati 
s službenimi zadevami, saj 
delo, ki smo ga prej oprav
ljali trije, delam sedaj sama. 
Ni mi potrebno razmišljati o 
tem , kaj bom delala, sami 
nad seboj pa bi se morali 
zamisliti tisti, ki nimajo kaj 
početi. Vprašanje pa je tudi, 
zakaj jih predpostavljeni ne 
zaposlijo.«



PREOBLIKOVANJE DELOVNE 
ORGANIZACIJE V PODJETJE

Zahtevno in 
odgovorno
(Kratka obrazložitev 
osnutka Statuta podjetja)

Znano je , da se nahaja 
naša država v globoki druž
beni krizi, tako gospodarski, 
politični kot tudi moralni. 
Družbena lastnina se zaradi 
vsakdanjega zakonitega ali 
nezakonitega početja posa
meznikov in skupin ljudi, ki 
vladajo v imenu delavskega 
razreda kot njegovi predstav
niki nenehno zmanjšuje. 
Vstop v Evropo 92 zavirajo 
razne »dobronamerne« sile, 
ki bi rade vstopile v razviti 
svet na jugoslovanski način.

Inflacija divja nezadržno 
naprej, ljudi je zajela prava 
potrošniška mrzlica.

Izhod iz takih razmer smo 
si zastavili z izvedbo treh 
reform. Ena od teh je tudi 
gospodarska reforma s ciljem 1 
vzpostaviti temelje m oder
nega tržnega gospodarstva. 
Temelj zanjo pa je  bil podan 
s sprejetjem  Zakona o podje
tjih, le-ta je kombinacija reši
tev, ki jih poznajo moderni 
gospodarski sistemi in naših 
izvirnih rešitev, ki pa so že 
bile in verjetno še bodo, prav 
zaradi naše izvirnosti, pod
vržene spremembam. Šele s 
pomočjo drugih sistemskih 
zakonov, ki pa so v glavnem 
že sprejeti (Zakon o bankah, 
Zakon o računovodstvu, 
Zakon o finančnem poslova
nju, Zakon o vrednostnih 
papirjih, Zakon o borzah, 
Zakon o delovnih razm er
jih ...) pa bo resnično možen 
prehod s sedanje dogovorne 
ekonomije na sodobno tržno 
gospodarstvo.

Na nivoju delovne organi
zacije ta prehod uresniču
jem o z interno zakonodajo, 
katere temelj je Statut podje
tja.

Z  novim statutom  preha
jam o v statusno obliko »druž
beno podjetje«, saj nam je 
zaenkrat zaradi znane nelast- 
ninske koncepcije družbene

lastnine onemogočeno, da 
preidemo direktno v katero 
od kapitalskih družb.

Statut podjetja je edini 
samoupravni splošni akt, ki 
se po novi zakonodaji spre
jem a z referendumom, torej 
v družbenem podjetju, v 
kakršno se lahko preoblikuje 
naša D O , tudi najpom em 
bnejši. Kljub temu pa zaradi 
načina sprejema samega sta
tuta kot tudi njegovih spre
memb in dopolnitev, ostaja 
na visoki stopnji abstraktno
sti in splošnosti, saj se kon
kretnejše rešitve lahko regu
lirajo z akti, ki jih bo spreje
mal delavski svet.

V osnutku statuta so zajeta 
vsa področja, ki jih zahteva 
65. člen Zakona o podjetjih. 
V splošnih določbah je pred
videno novo poimenovanje 
dosedanje D O , ki bi se v 
bodoče glasila »Beti«, preja, 
metraža in trokotažni kon
fekcijski izdelki.

N otranja organiziranost -  
to je razdeljenost podjetja na 
posamezne proizvodne pro- 

| grame in del, ki je izven vseh 
programov (dosedanja
delovna skupnost skupnih 
služb), ostane taka kot do 
sedaj, s tem da že po zakonu 
posamezni TO ZD  in pro
grami niso več pravne osebe. 
Lahko pa se notranja organi
ziranost na predlog poslovod
nega organa spreminja s skle
pom delavskega sveta.

Delavski svet podjetja naj 
bi bil za razliko od doseda
njega delavskega sveta 
delovne organizacije števil
čno manjši, štel bi 37 delega
tov. Od teh pa jih volijo 
delavci v programih po 6 
samostojno, s tem, da m orata 
biti v konfekcijskih progra
mih iz vsake dosedanje 
TO ZD  obvezno po 2 delega
ta, vse ostale delegate pa 
volijo delavci v celotnem 
podjetju z enotne kandidatne 
liste. Delavski svet podjetja 
ima tudi drugačne pristojno
sti, kot jih je imel delavski 
svet delovne organizacije, 
zato tistih, ki jih ima že po 
samem zakonu, nismo prepi
sovali v statut. Zapisane so le

tiste pristojnosti, ki jih ima 
delavski svet poleg tistih iz 
zakona.

Glede na to, da nova zako
nodaja ukinja institut 
temeljne organizacije, tudi ni 
več potrebno, da imajo 
sestavni deli podjetja svoje 
organe upravljanja ali katere 
druge organe. Zato smo v 
statutu predvideli, da bi 

! poleg delavskega sveta v 
podjetju imeli le še dva izvr
šilna organa: odbor za gospo
darjenje in odbor za medse
bojna razm erja in nagrajeva
nje, delo le-teh pa bo kon
kretneje urejal poseben 
poslovnik, ki ga bo sprejel 
delavski svet.

Za razliko od dosedanje 
ureditve, ko smo imeli indivi
dualni poslovodni organ, 
uvajamo z novo obliko orga
niziranosti tudi novo obliko 
poslovodenja. Poslovodni 
organ naj bi bil poslovodni 
odbor, sestavljen iz glavnega 
direktorja kot predsednika 
ter iz direktorjev programov 
in direktorja finančnega sek
torja kot članov poslovod
nega odbora.

V poglavju o samouprav
nih splošnih aktih je predvi
deno njihovo zm anjšanje na 
najnižje možno število, sicer 
pa bo le-teh manj že zaradi 
tega, ker bodo enotni za 
celotno podjetje. Vse akte 
razen statuta sprejema delav
ski svet.

Osnutek statuta poleg 
navedenega vsebuje še pogla- 1

j  vje o obveščanju delavcev, o 
izvajanju samoupravne 
delavske kontrole, o odgo
vornosti za opravljanje 
samoupravljalskih, upravljal- 
skih in poslovne funkcije, o 
premoženju podjetja, ustvar- 

| janju in delitvi dobička, o 
poslovni politiki in planira
nju, o SLO in DS, o poslovni 
tajnosti, o varstvu pri delu in 
varstvu človekovega okolja, 

j  o reševanju sporov o statu
snih spremembah, o motnjah 
pri poslovanju, o sodelova
nju s sindikatom, ki pa v 
bistvu ne pomenijo nič 

l izvirno novega, pač pa le pri
lagoditev določb iz nekaterih 
dosedanjih samoupravnih 
splošnih aktov novi zakono
daji.

Posebej velja omeniti še 
poglavji Statusne spremembe 

| ter Transformacija podjetja v 
i druge oblike. Ti dve določa- 

ta, da o vseh spremembah 
| glede statusa podjetja -  o 

razdelitvi podjetja na več 
J  delov, o ustanovitvi novega 

podjetja, o izločitvi dela 
podjetja, o pripojitvi k dru- 

( gemu podjetju -  odloča 
delavski svet. S transform a
cijo v druge oblike pa je 

J  mišljeno preoblikovanje dru
žbenega podjetja, kakršno 
bo naše, v novo obliko in to 
je v delniško družbo. Pogoj 

! za to je, da se razpišejo del- 
| nice ter da določeno število 

delnic odkupijo fizične ose
be.

Osnutek je  tista faza spre
jem anja samoupravnega 
splošnega akta, ki se nanj 
lahko dajejo pripombe in 
novi predlogi, zato tudi na ta 
način pozivamo vse, da izko
ristijo to možnost. Vse pri
pombe in predloge bo ocenila 
strokovna komisija ter jih 
uvrstila v predlog statuta oz. 
za predloge, ki jih ne bo upo
števala, podala tudi ustrezno 
utemeljitev, zakaj ne.

Podrobnejša obrazložitev 
bo podana v javni razpravi, 
prav tako pa tudi razlogi in 
utemeljitve za posamezne 
predloge v osnutku.

Branko Matkovič



Novi pridobitvi — Na sliki je super pletilni stroj Mayer MLBF 
za pletenje prevešenega pletiva.

Novo V 
pletilnici, 
Mayer MLBF
Na tržišču je povpraševanje j  

po prevešenih pletivih za tre
nutke. V beti smo do sedaj v 
glavnem izdelovali le imita
cije teh pletiv. Z  nakupom 
dveh okroglih pletilnih stro
jev Mayer MLBF smo dobili 
specialna stroja za pletenje 
prevešenega pletiva in bomo 
s tem bistveno izboljšali svoj 
asortiman.

Gre za stroj, ki je trenutno 
eden najmodernejših v svetu. 
MLBF je sicer nekoliko 
manjši od ostalih pletilnih 
strojev, ki so v glavnem 30 
eolski in nitke dovajajo 
preko 96 sistemov.

Nova stroja sta 26 eolska in 
imata 84 sistemov. Zato pa je 
hitrost pletenja večja, saj 
naredi MLBF kar 24 obratov 
v minuti. Poleg tega je 
izredno lahek za posluževa- 
nje in primeren tudi za plete
nje manj kvalitetnih prej.

Cena enega stroja je 
120.000 DEM brez carine in

vseh drugih dajatev. Po bese
dah vodje pletilnice Gabreta 
Predoviča bosta nova stroja 
verjetno delala kar v štirih 
izmenah, saj je povpraševa
nje po prevešenih pletivih 
izredno in verjetno kljub 
temu ne bo mogoče ustreči 
vsem zainteresiranim.

Nov pletilni stroj so v ple
tilnici montirali kar naši 
mehaniki pod vodstvom 
Antona Vraničarja. S tem so 
prihranili 4000 DM, kolikor 
bi stalo m ontiranje, če bi ga 
opravili Zahodni Nemci, ki 
so to počeli do sedaj. Da pa 
ne bi govorili le pohvalno, je 
prav, da povemo, da se je 
montiranje novega pletilnega 
stroja zavleklo za en dan iz 
povsem banalnega razloga. 
Pri montaži je bil potreben 
torni vrtalnik. V Beti sicer 
takšen vrtalnik imamo, ven
dar ga služba, ki ga ima, ne 

I uporablja in je že dalj časa 
pokvarjen. Zato so se vrli 
mehaniki-monterji obrnili na 
Pionir.

Zanimivo, da je bil tudi 
njihov vrtalnik v okvari. Nav
sezadnje so morali vse
potrebne luknje narediti 
ročno.

VEZILO

NAŠ POGOVOR:
evropskih držav in Indije, so 
prišli le iz Jugoslavije in Fin
ske. Med njimi je bilo tudi 
nekaj slovenskih, tudi Marija 
Bartol iz Čudnega sela pri 
Črnomlju, ki sedaj obiskuje 
skrajšani program Srednje 
šole tekstilne usmeritve v 
Metliki.

Namen šole je bil, da bi se 
romski otroci spoznali med 
seboj, hkrati pa spoznali tudi 
romščino, romsko zgodovino 
in kulturo ter Hindi jezik.

»Namen šole je bil prav 
gotovo dosežen. To lahko 
trdim celo jaz, ki sem zaradi 
bolezni morala prej zapustiti 
Beograd, za kar mi je  še 
danes zelo žal,« pove M arija.

»Spoznala sem veliko pri
jateljev iz vse Jugoslavije, s 
katerimi se sedaj dopisujem.
Tudi pouk je bil dobro orga
niziran in snov se mi ni zdela 
pretežka. Večinoma so nas 
seznanjali z jezikom, ki ga 
govorijo grški Romi. Pri nas 
doma sicer govorimo rom 
sko, a je v našem jeziku že 
veliko besed, ki smo jih prev
zeli iz slovenščine in hrvašči
ne. Spoznali smo tudi Hindi 
jezik, ki bi se ga raje učila 
kot pravo romščino. Sicer pa 
me med tujimi jeziki najbolj 
privlači angleščina,« nada
ljuje M arija.

Ko pa beseda nanese na 
sedanjo šolo, ki jo obiskuje, 
pravi, da je  zadovoljna. Upa 
le, da bo dobila tudi štipen
dijo iz združenih sredstev ter 
pozneje zaposlitev, saj so 
doma še trije otroci, ki jih 
morajo njeni starši spraviti h 
kruhu.

Sicer pa komaj čaka, da 
bodo začeli šivati s stroji, 
kajti v začetku je šivanje le 
ročno. Kljub temu da mora 
M arija od doma že ob pol 
petih zjutraj, če želi pravoča
sno priti v šolo, vrača pa se 
ob 15. uri, pravi, da ji to ni 
pretežko in da se je že nava
dila. Srečna je , da se lahko 
izobražuje.

Srečna, 
da se lahko 

izobražuje
Svetovni kongres Romov 

je pod pokroviteljstvom 
Unesca poleti pripravil v 
Beogradu enomesečno letno 
romsko šolo. Tokrat je bila 
šola prvikrat, po programu 
Unesca pa naj bi trajala 10

Marija Bartol je povsem 
vsakdanje dekle, ki ljubi živ
ljenje, študij, še zlasti jezike. 
Marija se je udeležila enome
sečne letne romske šole v 
Beogradu, kjer je spoznala 
veliko svojih vrstnikov in tudi 
to, od kje izvirajo njene 
korenine. Bartlova zdaj obi
skuje skrajšani program 
Srednje šole tekstilne usmeri
tve v Metliki. Vesela je, daje 
v tako dobri šoli in upa, da 
bo Beti še naprej tako uspe
šna delovna organizacija (Fo
to: M. B.)

let. Čeprav je bilo v načrtu, 
da se bodo šole udeležili 
romski otroci iz desetih



PREBERITE, DA BOSTE VEDELI

Skrivnostni 
Vinomer brez 
skrivnosti

V naš »Betkov nabiralnik« 
se je v kratkem času steklo 
nenavadno veliko pošte. Med 
pismi so dobronamerna, sla- 
bonamerna in taka, ki opo
zarjajo, kako hudo so neka
teri naši delavci neinformira
ni. Po čigavi krivdi?

No, eno izmed pisem se 
začenja takole: »Prav me 
zanima, kaj se spomladi in 
jeseni godi na Vinomerju. Je 
gor kurbarija ali kaj?«

Kako bi označili to pisanje 
Vi? Za provokacijo, za 
nevednost? Že v času uredni
kovanja Tonija Gašperiča 
smo se v uredništvu Vezila 
vedno potrudili in pripravili 
obširne reportaže in fotore
portaže o Vinomerju in tam
kajšnji dejavnosti. Kaže, da 

je bilo vse to premalo. Iz 
nadaljnje vsebine našega 
bralca pa smo ugotovili, da 
ne gre za provokacijo niti za 
škodoželjnost, pač pa za

mlajšega sodelavca, ki res ne 
ve, kaj na Vinomerju pri
pravljamo in zakaj vse to.

Zato smo se odločili, da v 
tej številki Vinomerju posve
timo bistveno več prostora 
kot pred leti in da damo 
besedo tudi poslovnim part
nerjem in mladim maneke
nom. Zavedamo se, da s to 
informacijo ne bomo ugodili 
vsem, a vseeno. Za nekaj 
časa bo najbrž držalo, vsi 
tisti, ki do zdaj res niste 
vedeli, kaj se na Vinomerju 
dogaja pa boste vedeli, da ne 
gre za nobene skrivnosti. Le 
prebrati je potrebno! Pa za
čnite!

Izvirnost 
pomembnejša 
od cene

Da so Betini modeli tudi v 
kolekciji pom lad -po letje  90, 
lepi, prikupni, mnogi celo 
zelo atraktivni, ni potrebno 
posebej poudarjati. Tudi 
kolekcije iz preteklih let so

bile znane po teh odlikah. To 
je sicer m nenje laika, poten
cialnega kupca, ki si modele 
ogleda in potem pač kupi 
oblačila glede na to, koliko 
ima v žepu. Marsikdaj pa je 
odvisno, kaj bo kupil, tudi od 
tega, kaj so izbrali in kako so 
se že pred njim odločili 
trgovci. Ti pa se odločajo 
prav na modnih revijah, ki 
jih Beti pripravlja na Vino
merju.

Mnenje in odločitve pred
stavnikov trgovskih hiš je 
torej odločilno, kaj bomo

šivali v naši tovarni in kaj 
bodo lahko kupci izbirali v 
prodajalnah v prihodnjem 
letu. In kako so se odločili?

ERIKA ZELENJAK, 
namestnica poslovodje v 
Tekstilovem tozdu Zarja z 
Jesenic je najprej pohvalila 
prijetno počutje in dober 
sprejem v Beti.

»Predstavitev kolekcije na 
modni reviji je  zelo uspešna. 
Posebno všeč so mi bile 
kopalke, dobra je tudi ženska 
in otroška kolekcija. Moška 
oblačila pa niso najboljša. 
Marsikaj bi se dalo še pope
striti. K reatorke bi morale 
razmisliti, kako spremeniti 
jogginge. Tudi majice s krat
kimi rokavi so iz leta v leto 
bolj ali manj enake. Dobro 
pa bi bilo, da bi bili na modni 
reviji tudi otroci, saj so o tro
ški modeli zelo prikupni. 
Sicer pa lahko rečem, da se 
pri nas Betini artikli kar 
dobro prodajajo.«

Tekstilpromet iz Zagreba 
velja za enega največjih kup
cev Betinih izdelkov, saj 
posluje z našo tovarno kar 5 
njegovih poslovnih enot. In 
če predstavniki tako velikega 
kupca pohvalijo naše m ode
le, to že veliko pomeni. 
IVAN HENIGMAN iz Tek- 
stilprometa, zadolžen sicer za 
otroška oblačila. »Čeprav 
skrbim za otroško kolekcijo, 
sem si z zanimanjem ogledal 
tudi oblačila za odrasle. V 
celoti gledano je kolekcija 
pom lad—poletje 90 dobra, še 
posebno pa otroška. Betin 
kopalni program pa je sploh 
najboljši, kar sem jih imel 
priložnost videti na modnih 
revijah po Jugoslaviji. Pogre
šam le, da v tem programu ni 
artiklov za starejše, ampak le 
za mlade. Prisrčen je otroški 
program, pa naj gre za 
kopalni ali trikotažni del. 
Lepo pa bi bilo, da bi bili na 
modni reviji tudi otroci, kar 
je v drugih podjetjih navada. 
Čisto drugače je  videti obla
čila, če so v njih oblečeni lju-

ERIKA ZELENJAK



IVAN HENIGMAN
dje. Sicer pa je  Beti znana po 
tem, da ima na modnih revi
jah in potem  tudi v prodaji 
veliko ekstravagantnih
modelov, po katerih pa je 
kar veliko povpraševanje. 
Kakšne bodo cene za ta obla
čila, nisem spraševal, ker me 
sedaj še ne zanimajo. Za 
modele se odločim, če so 
lepi, ne glede kakšna je 
cena.« HERMINA ŠPARO
VEC iz Tekstilprometa, 
zadolžena za kopalke za 
odrasle, pa je omenila, da 
starejši ljudje izbirajo bolj 
standardna oblačila in tak
šna, ki niso preveč podvržena 
modi in jih lahko dlje časa 
nosijo. Med Betinimi modeli 
pa pogreša prav takšne za 
širšo potrošnjo. Lani je po 
njenih besedah še bilo nekaj 
kopalk za starejše, letos pa 
žal nič več.

Uspešnejši 
tudi po 
zaslugi 
manekenov

Sredi oktobra je Beti 
zaključila na Vinomerju 
modne revije in s tem podpi
sovanje pogodb s poslovnimi 
partnerji za kolekcijo 
pom lad—poletje 90. M ane
keni iz šole, ki deluje v 
okviru modne sekcije novo
meškega Dom a JLA , kom er
cialno pa nastopajo preko 
reklam studia M arka Klinca 
iz Novega mesta, so že avgu
sta pričeli s predstavljanjem 
Betine pomladno-poletne 
kolekcije za prihodnje leto v

Umagu in Poreču, ves sep
tem ber in del oktobra pa z 
modnimi revijami nadaljevali 
še na Vinomerju. Tako so 
manekeni lahko dodobra 
spoznali vse modele, ki bodo 
za prihodnje leto prišli izpod 
strojev v naši tovarni. In kaj 
mislijo o njih?

Tokrat smo povprašali za 
mnenje Zdenko Cajnar, 
Polono Lumpert in Igorja 
Brulca, ki so predstavili 
Betine modele na eni zadnjih 
jesenskih revij na Vinomer
ju. Vsi so prepričani, da se 
bolj splača, da neka delovna 
organizacija pokaže svoje 
modele na modnih revijah, 
kot pa, da bi si jih poslovni 
partnerji lahko ogledali le na 
obešalnikih. Po njihovem 
mnenju so tudi zaradi m od
nih revij v Beti bolj uspešni 
pri podpisovanju zaključnih 
pogodb.

Sicer pa Igor meni, da je 
kolekcija pomlad-poletje 90 
kar v redu, pripombe je imel 
le na nekaj modelov. Zlasti 
na kopalke, ki so preveč zap
rte ali preveč živih, fluores
centnih barv. Čeprav je še

mlad, meni, da moda, ki gre 
preveč v ekstreme, ni naj
boljša. Bolj se zavzema za 
klasično modo.

Poloni je všeč, da se moda 
vrača. A ne le modeli, ampak 
tudi nekateri materiali. Med 
njimi so tudi takšni materiali, 
ki jih doslej ne bi nosila, ker 
pa bodo v prihodnjem  letu 
moderni, so ji všeč.

Zdenka je na splošno kar 
zadovoljna s kolekcijo. Pre
pričana je, da je veliko 
modelov, ki bodo šli kar 
dobro v prodajo, čeprav se 
zaveda, da so danes oblačila 
draga. Toda po njenem m ne
nju marsikdaj prav lep model 
in privlačna barva odtehtata 
tudi ceno.

In še mnenje lastnika 
reklam studia M arka Klinca: 
»Betini modeli za prihodnje 
leto so zelo dobri in občudu
jem modne kreatorke. Le od 
kod jem ljejo ideje za kom er
cialno tako uspešne modele? 
Škoda je le, da na modnih 
revijah ne predstavljajo tudi 
otroških modelov, ki so 
izredno prisrčni. Sodil sem, 
da bi se jim to gotovo splača

ŠE VEČ POUDARKA MOŠKI MODI -  Nekoliko 
manj so bili na vinomerski modni reviji gostje očarani 
nad moškimi oblačili, ki jih je predstavil maneken Igor. 
Pogrešali so več izvirnosti, čeprav je  res, da imajo hlače 
lahko le dve hlačnici, mar ne?

lo, zato sem tovarni tudi 
ponudil to uslugo, a jo  je, 
žal, zavrnila. Če primerjam 
letošnjo revijo z lansko, 
lahko rečem, da smo tokrat 
drastično zmanjšali prikazo- 

J  vanje spalnih srajc in pidžam. 
Očitno komercialno za obla
čila niso več tako zanimiva. 
Tokrat so si poslovni part- 

j nerji ogledali predvsem 
kopalke, oblačila za prosti 

I čas in šport.«
K. M.

Na Vinomerju 
je bilo 
predvsem 
delovno

Branko Petkovič-Piont ni 
nov obraz v Beti. Vsako
dnevno ga srečujemo vse od 
leta 1979. Pred tem pa je 
enajst let delal kot vodja kla
sične predilnice v metliškem 
Novoteksu. V Beti je done
davnega opravljal delo vodje 
nabave in prodaje volne.

Brane, zakaj je bil ukinjen 
program volne?

Moram te popraviti. Pro
gram volne ni bil povsem uki
njen, ampak je  le zmanjšan 
obseg. V proizvodnji volne 
smo imeli premalo faz. V 
Beti nismo imeli predilnice in 
barvarne volne. Ta dela so za 
nas opravljali drugi. Ko so 
bili časi nekoliko boljši, je 
bilo povpraševanje po volni 
večje, kupna moč kupcev 
prav tako.

Inflacija še ni dobila dana
šnjih razsežnosti. Takrat je 
bil tudi čas od nabave do pro
daje krajši in zaradi tega tudi 
veliko boljše pokritje nabave 
s prodajo. Volna je izrazito 
sezonski artikel. Sezona pro
daje volne pravzaprav traja 
le od oktobra do srede m ar
ca. Vse ostalo je mrtvi čas in 
v tem času so zaloge, ob 
današnji inflaciji predrage in 
je te stroške le težko vključiti 
v prodajno ceno, saj bi cena 
dosegla astronomske višine.

KAJ SKRIVNOSTNEGA SE DOGAJA NA Vit



VIERJU? PREBERITE, RAZOČARANJE SLEDI!
Ostali proizvajalci so volno 
prodajali trgovini v obliki 
konsignacije. V Beti smo 
menili, da je tak način pro
daje za nas neugoden in 
glede na to, da ni šlo za nek 
izredno obsežen program, 
smo se odločili, da proizvod
njo volne bistveno zmanjša- 

Ena izmena sicer šemo
vedno dela, vendar brez p re
velikih zaslužkov.«

Sedaj že nekaj časa delaš 
kot trgovski zastopnik Beti za 
oba konfekcijska programa. 
Je to velika sprememba?

»Pravzaprav niti ne. Kot 
prodajalec volne sem deloval 
na skoraj enakem tržišču, kot 
bom to počel sedaj.«

Bil si glavni na Vinomerju.
»Zaključevanje na Vino

m erju je skrajno naporna 
stvar. Vsak kupec pride rad v 
Belo krajino. V preteklih 
letih si je Beti z zaključevanji 
na Vinomerju pridobila 
ugled in pri kupcih je pri
sotno mnenje, da na Vino
m erju ne gre le za posel, 
ampak tudi za pogovor med 
starimi znanci in poslovnimi 
prijatelji. Zaradi tega se naše 
stranke rade zadržijo pod 
vinomersko lipo tudi potem 
ko se poslovna stran obiska 
že konča. Dnevno imamo na 
Vinomerju tudi do šestdeset 
strank in prav vsak pričakuje, 
da se gostitelj posveti tudi 
njemu. Večkrat se moramo 
zadržati do poznega večera. 
V mesecu septembru sem 
pravzaprav moral reči »zbo
gom« privatnemu življenju. 
Otroci so me že začeli klicati: 
»Stric«.

Poleg tega smo imeli letos 
tudi telefon v okvari in smo 
bili pravzaprav odrezani od 
sveta. Zato je bilo potrebno 
nič kolikokrat oditi v Metliko 
in spet nazaj. Nobenemu, ki 
je bil na Vinomerju, ni bilo 
lahko, vendar pa se je danda
nes treba za vsakega kupca 
boriti in pri tem nam belo
kranjska gostoljubnost še 
kako prav pride. Veliko nam 
je pri zaključevanju pomagal 
tudi SOIS, saj smo s pomočjo 
računalnika, s katerim  smo si 
letos prvič pomagali na Vino
m erju, lahko zaključevali 
veliko hitreje in kvalitetnej
še.«

Kako pa so kupci gledali 
na naše izdelke, ceno itd.?

»Stranke so kolekcijo 
Pomlad—poletje 90 pohvali
le. Naj večjih pohval in obču
dovanja so bile deležne 
kopalke (mogoče zaradi 
manekenk). Natančnih cen 
za izdelke sicer nimamo. 
Imamo le ocenjeno ceno, saj 
je nemogoče predvideti 
natančno inflacijo in vse 
možne spremembe v zakonu. 
Vendar pa kupci o ceni prav
zaprav niti niso spraševali. 
Za njih je veliko pom em 
bnejše, da so izdelki kvalitet
ni, atraktivni in da so roki 
izdobave točni. Z  zamuja
njem izgubljamo vsi kupci, 
Beti in navsezadnje tudi vsak 
zaposlen, tako v Beti, kot v 
trgovini, ki naš izdelek pro
daja. Vsako zamujanje tudi 
zvišuje ceno.

Osebno imam občutek, da 
je  Beti, kljub temu da se ne 
moremo pohvaliti s posebej 
napadalno reklam o, kot 
nekateri od naših konkuren
tov, znana med kupci, pose
bej med mladimi in ima svoj 
prostor na tržišču. Upamo 
lahko le, da bodo naši izdelki 
sami zase dovolj velika rekla
ma.«

Toliko Branko Petkovič- 
Piont za Vezilo. Če hočete ' 
vedeti kaj več, ga vprašajte 
osebno. Rad vam bo pove- ! 
dal, saj ima, kot vsi komer- 
cialisti, dobro namazan jezik.

K. S.

OLAJŠANO DELO — Ob podpisovanju pogodb s poslov
nimi partnerji za kolekcijo pomlad-poletje 90 smo si v Beti 
tokrat prvič pomagali z računalniki. Naročila strank smo 
namreč vnašali neposredno v računalnik, s čimer smo si zelo 
olajšali delo, ki pa je bilo tudi znatno hitreje opravljeno. Na 
fotografiji: Lidija Malešič in Majda Povše na Vinomerju, ob 
vnašanju podatkov oz. naročil v računalnik. Zgornji sliki -  
utrip z revije.



MALO ZA ŠALO, BOLJ ZARES:

Pozor, 
ukradeno!

Kdor je  že kdaj obiskal 
obrat družbene prehrane v 
DO Knežepoljka v Bosanski 
Dubici, je prav gotovo opa
zil, da je  na vseh krožnikih, 
jedilnem priboru in na kozar
cih vgraviran napis »UKRA- j 
DENO«. S tem se je DO na 
duhovit način zavarovala 
pred tistimi, ki niso zdravi, če 
ne pograbijo kakšne vilice in j 
jo  spravijo v žep ter odnesejo ( 
domov. Nič kaj prijetno ! 
namreč ni pogostiti znanca ali 
prijatelja s priborom , ki je 
označen z »Ukradeno«.

Tudi v Beti izgine marsika- | 
tera stvar. Pepelniki, orodje, | 
skodelice za kavo, izdelki, pa 
tudi kakšna večja stvar dobi 
noge.

Kako preprečiti vse pogo
stejše kraje? Ali naj bomo 
pri prehodu mimo vratarja 
deležni podobnega postopka 
kot pri prehodu državne j  

meje? To verjetno ne bi bilo 
nikomur všeč.

Kraje lahko prepreči edi- | 
nole poštenje. Poštenja pa se j  

ne da naučiti. Človek je ali 
pa ni pošten. Nikogar se ne 
da prisiliti k poštenju. Ob 
vsesplošni inflaciji pa prihaja i  

tudi do inflacije poštenja. 
Torej ni več daleč čas, ko bo 
nekdo preko žice odnesel kar 
celo »španramo«, če je že ni. j

Virus tudi 
v Beti

V petek, 13. oktobra, smo 
lahko slišali večkrat ponav
ljano vest, da se bo pojavil 
računalniški virus, ki bo delal 
škodo po domala vseh raču
nalnikih. Še sreča, da je bil to 
le lažni alarm in so računal
niki delali nem oteno. Sicer 
pa imamo z računalniškimi 
virusi v Beti veliko izkušenj.

Zadnje čase je sila popularen 
virus TETRIS, s katerim pa 
se ne okuži računalniški pro
gram, ampak operater na ter
minalu. Virus Tetris je pustil 
naj hujše posledice na prakti- 1 
kantih, ki še dandanes v snu ! 
zlagajo pravokotnike in kva- i 

dratke. Pri boju s Tetrisom je 1

trenutno najuspešnejša skriv
nostna oseba, ki se skriva 
pod šifro D D D D Š—18 in je 
uspela zbrati več kot 8600 
točk.

Nepoučenim naj povemo, 
da gre za povsem preprosto 
računalniško igrico.

Po naše 
ali kako 
izkoriščamo 
bolniško

Hudomušni fantje so vede
li, da njihov sodelavec Janez 
večkrat izkorišča bolniško za 
delo na polju, zato so se 
odločili, da ga malo preveri

jo. Poslali so mu svoje »pri
vatne detektive«. Vedeli so, 
da so doma samo otroci, zato 
ne bo težav. Kontrola je šla k 
njemu na dom in otrokom 
strogo zabičala, da se mora 
oče takoj zglasiti pri šefu v 
Beti. Janez je takoj naslednji 
dan prišel z napol polnimi 
hlačami v šefovo pisarno in 
povedal, da ga včeraj povsem 
slučajno ni bilo doma, saj je 
moral nujno s traktorjem  po 
nafto: »Veste, da me od leža
nja že pošteno boli hrbet, pa 
sem se hotel malo razmigati. 
Ravno v tem času, ko me ni 
bilo doma, pa se je zgodilo, 
saj veste... ko... ko... kon
trola.«

Šef: »Janez, o kakšni kon
troli pa govoriš?«

Janez: »O kontroli bolni
ške, vendar.«

Šef: »Jaz ne vem ničesar o 
kakšni kontroli.«

Janez: »Joj, oprostite,
potem  je bil pa prav gotovo 
kdo iz občine.«

J. M.

Rusi prihajajo
V četrtek, 21. septembra, 

sta bila v DO  »Beti« Metlika 
na obisku predstavnika 
sovjetskih gasilcev, podpol
kovnika Vasilij Meljnik in 
Leonid Taljatnikov. Obisk je 
organizirala gasilska zveza 
Jugoslavije in občinska gasil
ska zveza Metlika.

Oba sovjetska predstav
nika sta sodelovala pri gaše
nju požara na černobilski 
jedrski elektrarni, ki je nastal 
ob eksploziji reaktorja 27. 
aprila 1986, katerega posle
dice so pretresle ves svet. Ob 
tem srečanju smo izvedeli 
veliko podrobnosti o gašenju 
jedrske elektrarne.

Predstavnike Sovjetske 
zveze je predvsem zanimala 
opremljenost in organizira
nost našega IGD in sploh 
organiziranost gasilskih dru
štev pri nas.

To je bil prvi obisk kakšne 
sovjetske gasilske organiza
cije v Jugoslaviji.

Slavko Majzelj

KDO JE TEHNOLOŠKI VIŠEK? To vprašanje si v 
zadnjem času zastavljamo mnogi, ki združujemo delo 
pod streho, imenovano Beti. Nekatere je tudi strah, 
kajti kaže, da je v socialistično deželo začel z velikimi 
koraki stopati kapitalizem. Za zakone kapitalizma pa 
vemo, da jih poznajo že malone vsi prvošolčki. Zato ni 
čudno, da so se o tehnoloških viških začeli pogovarjati 
vsi, in menda ga ni v Beti, ki bi bil slepo prepričan, da 
ni tehnološki višek. Mnogi so nestrpni tudi zato, ker so 
slišali, da bodo pristojne službe v naši delovni organiza
ciji pripravile pravcati spisek tehnoloških viškov. V 
marsikaterem sektorju so že padle stave, kdo je in kdo 
ni na spisku. Skratka — začeli smo razmišljati o tem, da 
lahko izgubimo službo. Zato se v tej naši delovni orga
nizaciji, odker se je začelo po Vezilu pisati o tehnolo
škem višku, začelo delati bolje. Saj res — ali si ti, ki si 
prebral te vrste, tehnološki višek? Nisi. Pa boš!



ANKETA:

Na zdravje!
Alkoholizem je  družbeno 

zlo. Hkrati s to ugotovitvijo 
pa ugotavljamo, da se novi 
lokali množijo kot gobe po 
dežju in vsi, brez izjeme, so 
polni. Stroški za pijačo so 
všteti v skoraj vsak družinski 
proračun. V tej naši nagnje
nosti do pitja, ki je takorekoč 
naša folklora (le poglejmo 
koliko ljudskih in umetnih 
pesmi nosi v sebi vonj po 
alkoholu), pa smo si vsi edi
ni, da je alkohol družbeno 
zlo. Hkrati smo alkoholne 
pijače tako zelo obdavčili, da 
se večkrat nehote porodi 
občutek, da je pitje družbena 
potreba, saj se od tega davka 
le ta napaja.

Poglejmo mladega člove
ka, ki je  končal osnovno 
šolo. Le kakšno možnost 
udejstvovanja ob prostem 
času mu nudi neko mesto, 
kot je na primer Metlika.

Smo vinorodna deželica. 
Vino ni le tradicija ampak 
tudi ponos in donosen posel. 
Le redki abstinenti so med 
nami, pa tudi ti so večkrat 
deležni posmeha, saj zapo
stavljajo staro tradicijo in 
navade prednikov. Tudi v 
Beti ni nič drugače. Spreho
dili smo se po DO in vprašali:

Ali je  alkoholizem v Beti 
problem?

Branko Matkovič: »Če gle
dam iz službenega stališča, 
alkoholizem ni problem, saj 
nismo zaradi alkohola še 
nikogar vrgli na cesto.«

Gabre Predovič: »Je!«
Nikola Kezele: »Dokler 

prihajajo ljudje v službo dov
zetni na okolico, alkoholizem 
ni problem. Ko pa, okrog 
Svetega M artina, hodijo 
imuni na vse zunanje vplive, 
je alkoholizem problem.«

Srečko Nemanič: »Ne, saj 
nam nič alkoholnega ne 
dajo.«

Milka Hribljan: »Ne vem. 
Mislim pa, da pijani ne 
morejo na delovnem mestu 
tako trezno razmišljati kot to 
počnejo trezni. Za sumljive

bi morali uvesti alkotest ob 
prihodu na delo kot tudi ob 
izhodu.«

Vukšinič Jožko: »Kak pro
blem neki. Saj ni denarja za 

“alkohol. Poskusi se naroljati, 
pa boš videl, kako te to udari 
po žepu. V Beti je težko priti 
do alkohola.«

Orlič Danilo: »Včasih je. 
Živemu človeku se vse zgo
di.«

Dako Damjanovič (Iz
redno energično): »Alkoholi
zem v Beti ni in nikoli ni bil 
problem. Pijemo zunaj. Vsi. 
Tudi ti.«

Edvard Čemas: »Ni. Sto 
pošto ni. V Beti imamo dru
gačne probleme.«

Joža Zvonkovič: »Ne.
Včasih se je pilo veliko bolj. 
Zaradi nekaterih posamezni
kov ne moremo trditi, da je 
Beti odvisna od alkohola.«

Jure Ofak: »Nisem dobro 
poučen in nimam vpogleda v 
problematiko, vendar sma
tram , da ni problema. 
Mislim, da je ta problem atika 
veliko bolj pereča pri gradbe
nih firmah.«

Tine Fir: »Kar sem popil, 
sem pošteno plačal.«

Gorazd Prhne: »Kje si baš 
mene našu? Krokamo celo 
nuč, pol nej pa resno raz
pravljamo o tako žgoči pro
blematiki.«

Saši Likavec: »Kakšen
alkoholizem? Alkoholizem ni 
problem. V Kodranki tega 
ni. Jasno?«

Jure Andriševič: »Ne bom 
odgovarjal. Jaz nisem 
socialna služba. Opazuj pre
hod proti Grubaču in pripravi 
daljšo reportažo o motivih 
mimoidočih.«

Marija Matekovič: »Je
problem. Zakaj je pa pol 
ograja proti postaji zrušena. 
Zadnjič sem šla z Juretom  
tam mimo in mi je rekel, da 
so ograjo prejšnji dan pre
barvali, pa je spet vsa zasra- 
na. Po koga vraga pa hodijo 
ven, ako ne na alkoholizira- 
nje? Če hodijo v kurbarijo, 
potem hvala bogu.«

Ko poskušamo malo ko
mentirati vse zbrane odgovo
re, moramo priznati, da je  na 
vprašanje: »Ali je v Beti 
alkoholizem problem?« naj
bolje odgovoril priljubljeni 
Stanko:

»Je, je , je. Ali pa ni, ali pa 
ni.«

Marija Matekovič: »Kadila 
sem iz frajerizma.« Fotogra
fija je  iz leta 1964, ko je 
borka proti kajenju še vlekla.

Bojevnica 
Marija

Le težko si je  zamisliti kak
šen pritisk lahko delajo neka
dilci nad kadilci v posame
znih pisarnah. Naj večji nas
protnik kajenja je M arija 
Matekovič in sodelavke, 
kadilke, so prisiljene poiskati 
kakšno drugo mesto, da 
pokadijo svoj obvezni ciga
ret. Večkrat lahko opazite, 
da se dviga m oder dimček 
iznad WC-ja. Mislimo, da bi 
o pritiskih, ki jih vrši Marija 
nad kadilci^ lahko kakšno 
rekel tudi sindikat, saj je nje
gova osnovna naloga ščititi 
interese delavca, kadilca ali 
nekadilca.

Pa bodi za uvod dovolj.

Zdaj pa pogovor z Marijo 
Matekovič, vodjo ilegalne 
lige proti kajenju v DO  Beti.

-  Kdo so kadilci?
-  Gre za labilne in lene ose
be, ki iščejo izhod iz težav iri 
kamuflažo za nedelavnost v 
tem, da prižigajo cigarete in 
puhajo dimčke.
-  Ali o nobenem kadilcu 
nimate pozitivnega m nenja?
-  Ne, ne in ne. Že prvi vtis 
je pomemben. To so skrajno 
sebični, neuvidevni in malo
marni ljudje. Kadilci so teh
nološki viški.
-  Če bi izbirala med kadil
cem in alkoholikom, koga bi 
izbrala?

— Verjetno bi ostala samska. 
Odločila bi se šele takrat, ko 
bi me postavili pred zid.
— Si kdaj kadila?
— Ko sem bila stara šestnajst 
let. Iz frajerizma.
— Če nekomu v svoji prisot
nosti ne dovoliš kaditi, ali je 
to om ejevanje njegovih p ra
vic?
— Ali to ni om ejevanje mojih 
pravic, če mi kadilci zastrup
ljajo zrak, ki ga diham?
— Dandanes od proizvodnje 
tobaka in tobačnih izdelkov 
živi samo pri nas nekaj tisoč 
ljudi. Ti bi to proizvodnjo 
ukinila, prepovedala. Kam z 
vsemi temi ljudmi?
— Naj namesto tobaka sadijo 
krompir in paradižnik.
— Kako pa je s kajenjem  v 
tvoji družini?
— Midva z možem ne kadiva. 
Otroci so vzgojeni v antika- 
dilskem duhu. Jure in Micika 
ne trpita kadilcev, Tinek je v 
letih, ko eksperimentira, 
M arko pa je umetnik, vendar 
v naši navzočnosti ne kadi.

POMOČ PRIZADETIM V 
NEURJU

Akciji, ki je  potekala 
širom po Sloveniji in katere 
namen je bil zbiranje pomoči 
prizadetim v neurju v občini 
Laško, se je pridružila tudi 
Beti. Darovali smo izdelke v 
vrednosti treh starih milijard 
dinarjev po tovarniški ceni. 
Poleg tega smo organizirali in 
krili tudi stroške prevoza.

STARŠI POZOR!
Prodam računalnik CPC 

6128 (diskete 3”) — Amstrad 
Schneider Joystick Quikshoi 
II Turbo, kasetofon Sharp, 
20 disket 3” . Carinska dekla
racija Turbo Pascal 3.0 Dis- 
cology 5.0

Računalnik ima 128K 
RAM in 48K ROM ter 
sistem CP/M 3.0

Cena: protivrednost 1000 
DEM

Interesenti naj se oglasijo 
pri Nevi Kremesec — SOIS 
int. 159.



Z OBISKA V MAKEDONIJI
Ob prelepem O H R ID 

SKEM JE Z E R U  v M akedo
niji leži turistični kraj STRU
G A. To mesto je bolj znano 
v pesniškem svetu, tu se 
vsako leto srečujejo pesniki, 
domači in tuji ter uprizarjajo 
recitale.

V tej turistični oazi M ake
donije je tudi tekstilna 
tovarna »STRUŽANKA«, s 
katero ima KODRANKA 
tesne poslovne stike. Podje
tje od nas kupuje večje koli
čine poliestrske preje. (Tako 
prejo uporabljajo za pletenje 
metražnega blaga za zavese). 
Obstaja obojestransko zado
voljstvo, tako so oni zado
voljni s kvaliteto preje, mi pa 
s plačilom. Če primerjamo 
ostale naše kupce južnih 
delov domovine, je to podje
tje za vzgled.

Dobri poslovni odnosi so 
prispevali, da so se naši in 
njihovi poslovni ljudje dogo
vorili za širše sodelovanje. 
Dogovorjeno je bilo, da 
nekaj odgovornih ljudi 
komercialne in tehnične 
strukture obišče obe tovarni, 
kjer naj bi izmenjali izku
šnje, si ogledali tehnološki 
proces itd. Po naključju smo 
bili mi prvi, ki smo šli na 
ogled M akedonije.

Tako smo v četrtek, 14. 
septem bra ob 15. uri odpoto
vali z avionom do Skopja, 
naprej po cesti v cca 200 km 
oddaljeno STRU GO, kamor 
smo prispeli po 22. uri zve
čer. Več ljudi, na čelu z glav
nim direktorjem , nas je  pred 
tovarno pričakalo in nas na 
vljudno sprejelo. Ta večer 
smo se v glavnem spoznali in 
izmenjali pozdrave.

Drugi dan zjutraj, v lepem 
sončnem ju tru , smo prispeli v 
tovarno. Sledila je predstavi
tev tovarne, ki jo  je predsta
vil njihov generalni direktor. 
Iz nagovora smo zvedeli, da 
je njihova tovarna sestav
ljena iz petih obratov 
(TO ZD  so ukinili že 1985. 
leta), in sicer: v STRUGI je 
osnovna proizvodnja, to je 
Pletilnica in tovarna z vsemi 
pomožnimi fazami, okrog, po

vaseh, pa imajo še štiri kon
fekcijske obrate.

Podjetje zaposluje od 1850 
do 1900 delavcev. Tovarna je 
stara že 30 let. Začeli so s tri
kotažo. Danes jim je glavna 
dejavnost proizvodnja blaga 
za zavese in proizvodnja 
spodnjega perila. V tovarni 
imajo tudi teksturirni stroj za 
predelavo poliestrskega fila
menta. Delovna sila je v pov
prečju zelo mlada. Srečujejo 
se z veliko fluktuacijo. Malo 
je čudno, toda resnično. 
Veliko mladih odhaja v pre
komorske dežele. Mnoge 
mlade M akedonke zasnubijo 
tujci — turisti, se poročijo in 
jih odpeljejo domov. Tudi 
makedonski fantje zasnubijo 
prenekatero tujo lepotičko.

Velik del proizvodnje pla
sirajo v izvoz in to predvsem 
na konvertibilno tržišče, 
nekaj pa v SZ.

Vprašal sem direktorja 
konfekcije, koliko imajo 
lohn posla? Odgovoril je, da 
lohn poslov sploh ne delajo. 
Nagrajevanje stimulacijskega 
dela je  tudi do 45 odstotkov. 
Tudi delo v izmenah nagraju
jejo , in sicer: dvoizmensko 
delo s 5, triizmensko z 10 in 
štiriizmensko s 14 odstotki. 
Boljši delavci iz štiriizmen- 
skega ciklusa v več primerih 
prejm ejo OD večji od svo
jega neposrednega »šefa«. 
Povprečni OD za avgust je 
bil 3.400.000 din. Gradijo 
novo tovarno, kjer načrtu
jejo  povečanje proizvodnje 
zaves. Konfekcijske kapaci
tete ne nameravajo širiti, 
temveč samo slediti novo
stim.

V Sloveniji imajo tesne 
zveze z nekaterimi trgov
skimi organizacijami, kot so 
»VEMA« M aribor, »KO
KRA« Kranj, »NANOS« 
Postojna, in to preko skupnih 
naložb.

Po približno enournem 
nagovoru smo si ogledali 
proizvodnjo. Ogledali smo si 
proizvodnjo pletiv za zavese, 
krožno pletilnico, barvarno 
tako metražnega blaga, 
kakor tudi barvanje v HT

aparatih. Povsod smo naleteli 
na resnični red in čistočo. 
Nikjer nič razmetanega itd. 
Delavci so pri strojih delali, 
kakor da se nič okrog njih ne 
dogaja. Proizvodni prostori 
so primerno klimatizirani. 
Povsod se vidi racionalizacija 
trošenja energije. Čeprav 
imajo v stropu inštalirane 

i luči, le te v večini ne svetijo 
| — raje so osvetlili sam stroj.

V tovarni imajo veliko 
mehanično delavnico,

j  opremljeno z modernimi 
stroji. Kader v tej delavnici 
je usposobljen za rešitev tudi 
najtežjih, najzahtevnejših 
del.

Zaključek iz vsega tega je 
enostaven. Povsod je pri
sotna skrb za čim kvalitet
nejše in čim hitrejše reševa- 

| nje nastalih problemov.
Po končanem ogledu so 

| nas peljali na kosilo v okviru 
tovarne primernem prostoru 
namenjenem za goste. Med 
kosilom in po kosilu smo 

j  komentirali vtise ogleda 
tovarne. Vsi smo bili prese
nečeni nad vsem tem, kar 
smo videli. Vprašal sem glav
nega direktorja, kako to, da 
ni nikjer na cesti ali hodnikih 

j  v tovarni niti sledu, da kdo 
i kadi. Odgovoril mi je na 

kratko: »Zapisali smo v
aktih, da je kajenje na nedo
voljenem mestu in odmetava
nje čikov naj hujša kršitev in 
to izvajamo, to naj bi pome
nilo kršitev omenjenega čle- 

j  na, ki ima za sankcijo samo 
eno rešitev in to je prekinitev 

| delovnega razmerja.«
Stimulativno nagrajevanje 

do 45 odstotkov OD je tesno 
povezano z disciplino. Torej, 
če si m alomaren, si hitro ob 

I levji delež omenjene stimula- 
| cije. Ena zamuda v mesecu 

pomeni, da si ob stimulacijo, 
ki jo  prim erjamo z našim 
količnikom. Dvakratno 
zamujanje v mesecu ima za 
posledico, da si ob omenjeno 
stimulacijo in še ob zaslužek 
tistega dne. Teh kazni je  več, 
da jih ne naštevam.

Druga plat medalje je zelo 
zanimiva. Na področju druž
benega standarda so tako 
daleč, da mi lahko le 
sanjamo o podobnem. V 
okviru dejavnosti imajo 
farmo s stalno čredo 150 
krav, nekaj 100 prašičev itd. 
Meso, mleko, sir, ki ga od 
tod pridobivajo, je izključno

za potrebe tovarne in njenih 
delavcev. Viške mleka in sira 
razdelijo med delavce. To 
farmo vzdržuje tako imeno
vani »tehnološki višek«, pri 
njih pa tisti, ki ne dosegajo 
rezultatov na strojih. V 
okviru tovarne pridelajo tudi 
vso povrtnino s krompirjem 
vred. Okolica tovarne je en 
sam park z bogatimi arhitek
turnimi rešitvami. Park 
vzdržujejo z denarjem , ki ga 
odtrgajo od stimulacij.

Naj omenim še to, da 
imajo v sklopu tovarne otro
ški vrtec, šoloobvezni otroci 
njihovih delavcev imajo 
knjige zastonj. Zaposlujejo 
dva zdravnika splošne prak
se, tik pred otvoritvijo je 
tovarniška bolnišnica, da, 
tovarniška bolnišnica; ni 
pom ota, zaposliti mislijo še 
zdravnika ginekologa in zob
nega zdravnika.

Vse navedeno nekaj 
pomeni -  razmislimo.

Pozno popoldne, ki je 
potekalo v pogovoru o pro
blemih, ki pestijo oboje, smo 
se poslovili od gostitelja. 
Nekateri smo šli na ogled 
mesta, obale, drugi k počit
ku, zvečer so nas peljali na 
skupno večerjo v hotel »BI
SER«, ta ima ravno pravo 
ime, saj je  podoben biserju, 
kjer so organizirali skupno 
družabno srečanje.

V soboto, 16. septembra 
po zajtrku, smo šli na ogled 
samostana Sv. Naum, to je 
tik ob albanski meji. Tu smo 
si ogledali notranjost tega 
zaščitenega objekta s strani 
UNESCA. Mimogrede, ko 
smo se vračali, smo si bežno 
ogledali mesto O H RID . Po 
kosilu smo se od ljubeznivih 
gostiteljev poslovili in se 
napotili na letališče v Skopje. 
Med vožnjo skozi M akedo
nijo smo si ogledali pokraji
no, med drugim smo videli 
tudi največji »spomenik« v 
M akedoniji »FENI«. Le-ta 
samuje na hribčku ob cesti in 
opozarja, da se kaj takega ne 
bi smelo dogoditi.

Ob odhodu iz STRU- 
ŽAN K E smo se zahvalili za 
vse, kar so nam nudili, bilo 
pa je enkratno in jih povabi
li, da nam vrnejo obisk. To 
so z veseljem sprejeli.

Polni vtisov z naj lepšo vse
bino smo se ponoči vrnili 
domov.

Anton Matjašič



Betkov nabiralnik

O vaših 
pismih, 
predlogih...

Ko smo pred dvema mese
cema uvedli nabiralnik, nas 
je  pri tem vodila želja ponu
diti vsem zaposlenim mož
nost, da povedo »Kje jih 
čevelj žuli«. S tem naj bi nam 
pomagali pri soustvarjanju 
glasila. Prav tako smo želeli 
dati možnost vsem, da 
povedo tudi tisto, kar sicer 
sodi kam drugam, na prim er 
na sindikalno konferenco ali 
zbor delavcev, pa tam iz naj
različnejših razlogov ni bilo 
nikoli izrečeno.

Niti dva človeka ne mislita 
povsem enako. Prav tako se 
moramo zavedati, da nič ni 
tako dobrega, da ne bi bilo še 
boljše in nič tako slabega, da 
ni možno še slabše. V kolikor 
bo naš nabiralnik prispeval le 
droben pomik na bolje, je 
naš cilj dosežen. Če bomo 
lahko rešili kakšen droben 
problem ček ali opozorili

nanj, smo storili veliko.
Kako je  že rekel francoski 

pisatelj?
Ne strinjam se s teboj. 

Naredil pa bom vse, da bo 
tudi tvoj glas slišati. Obstaja 
namreč možnost, da imaš 
prav ti in ne jaz. To pa bo 
koristilo obema.

Skoraj vsa pisma, ki pri
dejo v naš nabiralnik, so ano
nimna. Seveda po našem 
mnenju anonimnost ni za v 
koš. Vendar pa si uredništvo 
Vezila pridržuje pravico, da 
presodi, katero pismo bo 
objavilo in katero ne, kar pa 
ne pom eni, da ne bomo upo
števali tudi ostalih, saj je 
večkrat verjetno pom em 
bnejše, da se nek problem , ki 
ga avtor izpostavi, reši, kot 
pa to , ali je njegovo ano
nimno pisanje objavljeno ali 
ne.

A vtorja pisma, ki nosi 
naslov »Kako zaposliti zapo
slene ali Veliki brat te opazu
je« obveščamo, da je  bilo 
njegov glas slišati tudi pri 
najvišjih vrhovih D O. Očitno 
se avtor ne strinja s projek
tom , ki je bil razložen v 
prejšnjem  Vezilu. N ekatere 
njegove trditve so sicer 
vredne razmisleka, žal pa 
avtor ne ponuja ničesar 
novega v zameno. D okler pa 
je nek projekt deležen le kri
tike, ne obstaja pa alternati- 

j  ven predlog, je  ta še vedno 
najboljši, saj je edini, mar 
ne. Kljub različnim stališčem 
članov uredništva je  prevla
dalo m nenje, da se to pismo 

j  ne objavi. Glavni razlog: 
anonimnost. V kolikor se 
avtor predstavi, obljubljam o,

| da bomo njegovo pisanje 
objavili. D obro pa bi bilo, da 
odgrne svoj plašč anonim no
sti še preden zvemo za usodo

projekta »Kako zaposliti 
zaposlene«, saj bo lahko v 
prim eru, da projekt ne uspe, 
dodatno opravljal še delo ofi- 
cielnega vedeževalca.

UREDNIŠTVO

Kdo muči 
cvetje?

Že v osnovni šoli smo se 
učili, da je vsakemu živemu 
bitju potrebno sonce, voda in 
zrak, če želimo, da živi.

Torej, če se zavedamo tega 
dejstva, vas prosim , naj mi 
nekdo odgovori, zaradi česa 
ste cvetje (v menzi) zaprli v 
mrak? Nam erno nisem rekla, j  

da je  cvetje drago. Toda tudi | 
navadno travo je treba imeti j  

rad. Če že ne zaradi barve j 
(zelena barva pom irja oči), i  

potem  vsaj zaradi predelave 
ogljikovega dioksida.
Mogoče je tudi to cvetje . 
nam enjeno za čiščenje zraka 
v naši menzi (mislim, da ga 
tudi brazilski pragozd ne bo 
prečistil).

Vseeno pa, roko na srce, 
za obstanek tega cvetja je 
potrebno več zraka in svetlo
be. Fotosinteza ga vzdržuje 
pri življenju. Za njo pa je 
potrebno veliko sonca in ne 
neonske svetlobe. Greh je 
vnašati cvetje v to mračno 
luknjo, ki ji pravimo resta
vracija. Ali dajte cvetju 
sonce ali pa ga sploh ne vna
šajte v mrak tega prostora. 
Tudi rastline so živa bitja. 
Ali ne vidite, kako veni iz 
dneva v dan?

K. J.

Odgovor uredništva:
Na vaše pismo ni odgovo

ra, saj ste že sami odgovorili. 
Veseli nas lahko le to, da še 
obstajajo ljudje, ki ob pro
blemih, ki jih imamo danda
nes vsi sami s sabo in svojo 
eksistenco in eksistenco naj
bližjih, najdejo razumevanje 
in skrb tudi za naše okolje in 
seveda za cvetje, kot sestavni 
del njega.

Pločnik je 
za pešce

Vse, ki so tarnali čez kup 
zemlje na pločniku Gubčeve 
ceste, naj razveselimo z novi
co, da je  izginil. Ali je zalegla 
pripom ba v Vezilu ali pa je 
lastnik poslušal Studio D , ki 
je prav tako poročal o tem , 
ne vemo. Vemo pa, da je 
sedaj hoja po pločniku neovi
rana.

ZAHVALA
Ob smrti mojega dra

gega očeta Ludvika Jesiha 
iz Gradaca 21 se najlepše 
zahvaljujemo sodelavcem  
in sodelavkam iz tozda 
Kodranka in volna za 
podarjeno cvetje, denarno 
pomoč in za spremstvo na 
njegovi zadnji poti. 
Hčerka Danica Štampfelj 

z družino

ZAHVALA
Ob smrti drage mame 

Katarine Brodarič iz Bogi
nje vasi se iskreno zahva
ljujem sodelavkam in 
sodelavcem iz metliške 
konfekcije za podarjeno 
cvetje, denarno pomoč in 
izraze sožalja.
Hčerka Milena Jurejevčič 

z družino

ZAHVALA
Ob boleči izgubi dra

gega očeta Antona 
Pezdirca iz Trnovca se 
iskreno zahvaljujem OOS 
»Komet«, sodelavcem in 
sodelavkam za podarjene 
vence in cvetje ter izraze 
sožalja. Hvala vsem, ki ste 
sočustvovali z nami in 
našega očeta po
spremili na njegovi zadnji 
poti.

Žalujoča hčerka 
Marija Jurejevčič 

z družino



Beti v boju 
proti aidsu

Janez Žele, vodja prodaje 
perila in kopalk: NE
MENJAJ PARTNERJA, 
AMPAK GATE!

OBVESTILO
Vsem za davke in pri

spevke odgovornim posa
meznikom

Služba družbenega knjigo
vodstva Novo mesto vas 
obvešča, da je organizirala

svetovalni inženiring

za prom etne davke, davke in 
prispevke iz dohodka in 
osebnih dohodkov ter druge 
davčne obveznosti in prispev
ke.

Svetovanje nudimo vsem 
pravnim osebam, občanom in 
delavcem.

Pokličite (068) 23-132
Tone Krašovec.

VSE JE MOGOČE
— »Tovariš sekretar, ali za 
obisk čudodelca iz Kamenice 
dobim bolniško?«
— »Lahko, vendar v primeru, 
da ti je  napotnico podpisal 
tov. Mlačak.«

ČUD NA BOSNA
M ilena Pavlovič se je 

vrnila polna vtisov iz slu
žbene poti po Bosni. Videla 
je  roza dimnik, turkizne role
te, pikčasto svinjo, ki so jo 
vodili privezano za nogo ob 
cesti in belo svinjo z ovratni
co. Pa naj še kdo reče, da 
potovanja ne širijo našega 
obzorja.

Hudomušna fotografija
ZNANJE TUJIH JEZIKOV
— Kdo v Beti najbolje govori 
francosko?
— Renault 25

OBVESTILO

Vsem tistim, ki so bife v 
menzi zamenjali za Šestico, 

i  Jurčka in podobne bifeje v 
r Metliki, sporočamo, da navk

ljub njihovi sila vroči želji 
| vodstvo DO  ne bo popustilo 

pritiskom in ne bo dovolilo 
točenja konjaka, rum a in 
podobnih napitkov. Torej 
vsakodnevno čakajo zaman.

Hkrati vam sporočamo, da 
bomo v prihodnji številki 
Vezila pričeli objavljati 
lestvico najbolj vztrajnih 
»šankistov«. Objavili bomo 
tudi fotografijo misterja za 
mis šanka. Vodstvo DO 
obljublja, da bo poskrbelo za 
njihovo zaposlitev glede na 
projekt, »Kako zaposliti 
zaposlene« (Vezilo, št. 5)

POPRAVEK
V peti številki Vezila ste si 

lahko ogledali shemo »Hi
erarhija vodenja v podjetju 
Beti«. Vsem, ki ste shemo 
obesili na zid, da bi imeli v 
vsakem trenutku natančen 
pregled, svetujemo, da nare
dite majhen popravek: direk
tor SOIS več ni, kot je to 
označeno na shemi, Rajko 
Adlešič, ampak je trenutno 
v.d. direktor Sois-a JOŽE 
PER. Rajko je pred kratkim 
zamenjal delovno mesto. O 
vseh ostalih spremembah na 
shemi bomo poročali, da ne 
bi prišlo do neljubih zapletov 
v hierarhični ureditvi.

TRGOVINA Z LJUDMI
Nemalo govoric je povzro

čil članek v Mladini, v kate
rem je om enjeno, da bodo 
tudi iz Beti odhajali za am ba
sadorje.

»Zadnji čas, da smo začeli 
trgovati tudi z ljudmi in ne le 
s konfekcijo« -  zatrjujejo v 
ZTS.

Ko bom velik, bom delal v BETI! 
Bos klinac! Saj sploh ne splejemajo

- v  "

NOVA RUBRIKA:
Vsi moji šefi

Sem  v sindikatu in kot tak imam svojega predsednika 
osnovne organizacije zveze sindikatov. Prav tako imam  
Mija Maršiča, ki m i je tudi sindikalno predpostavljen. Po 
sindikalni liniji pa m i pripadajo tudi predsednik občin
skega, republiškega in zveznega sindikata. Vsi moji 
takoimenovani sindikalni »bosi« pa imajo tudi sekretarje 
in tudi ti so moji šefi.

Imam predsednika hišnega sveta, krajevne skupnosti, 
občine, republike in federacije. Tudi po  tej liniji imam  
pet predpostavljenih.

Sem tudi član SZ D L . Tudi tu mi pripada približno  
ducat nadrejenih. Ker sem v PG D  imam tudi po  gasilski 
liniji nekaj šefov. Predsednik in poveljnik našega društva 
sta na začetku te hierarhije.

Na delovnem mestu imam svojega šefa, šefovega šefa, 
direktorja tozda in generalnega direktorja.

Mislim, da sem skorajda izčrpal spisek svojih form al
nih šefov. Im am  pa še kakšno stotinjo neformalnih 
nadrejencev. Tašča, tast, žena, oče, mati, policaj, kon- 
dukter na avtobusu, bančna in poštna uslužbenka, trgo
vec, R T V  inkasant itd. Vsi m i nekaj ukazujejo in nekaj 
svetujejo. Še sosedov pes m i zadnje čase želi nekaj 
komandirati.

Srečen človek sem. Toliko šefov, jaz pa sam. Saj se mi 
sploh ne more zgoditi nič slabega. Pomirjen sem, ko  
vem, da vsak trenutek nekaj desetih možganov guba 
svoje vijuge za m oj sedanji in bodoči blagor. Hvala vsem 
njim.

Svojim šefom obljubljam, da jim  bom zvesto in po  
svojih najboljših močeh vračal vso skrb, ki jo  imajo z 
mano in okoli mene. Prav tako pa jim  želim veliko uspe
hov in sreče pri vodenju moje malenkosti.

Večkrat, v nočeh brez spanca, buljim v strop in prem i
šljujem o svojih šefih in si mislim, da sem jim  pravzaprav 
nehvaležen in jim  slabo vračam vso skrb, ki jo  imajo 
zame. Sicer pa to sploh ni čudno. Moja babica, ki mi ni 
bila nikakršen šef, je imela navado reči: »Mnogo babic, 
kilavo dete.« To dete sem jaz.


